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موضوع معتادان و نحوه جمع آوري، ساماندهي 
و بازگشت آنان به جامعه از جمله مباحث مهم 
و مورد بحث مردم و مسئولان به شمار مي آيد. 
با اينكه هر مسئولي در هر س�ازمان و نهادي 
حرفي مي زند و نظري مي ده�د، اما به خوبي 
مي توان متوجه شد كه اكثر تصميم گيري ها از 
سر عجله و بدون مطالعه است. به عنوان مثال 
مديركل بهزيستي استان تهران در شرايطي از 
پرداخت وام اشتغال به مبلغ 15 ميليون تومان 
ب�ا كارمزد 4 درصد ب�ه معت�ادان بهبوديافته 
خبر داد كه چند روز پيش�تر، قائم مقام دبير 
ستاد مبارزه با مواد  مخدر 20درصد كارگران 
بخش صنع�ت را مصرف كننده ان�واع مخدر 
اعلام كرده بود. اي�ن دو خبر در كنار يكديگر 
نشان مي دهند براي خارج كردن مواد مخدر 
از درون خانه ها به چيزي فراتر از يك ش�غل 
نياز اس�ت زي�را در ح�ال حاضر قش�ر معتاد 
جامعه را كارگ�ران، كارمندان، دانش�جويان 
و حتي بخش�ي از طبقه مرفه جامعه تشكيل 
مي دهند كه حداقل نياز اول شان شغل نيست. 
 وقتي داستان جمع آوري معتادان كارتن خواب 
شروع شد، گروهي از كارشناسان هشدار دادند 
كه اگر تمام سازمان هاي مرتبط با اين مسئله پاي 
كار نيايند و چتر حمايتي خود را بر سر اين افراد 
باز نكنند اين همه تللاش به دور باطلي مي ماند 
كه بعد از گذشللت مدتي به خانه اول بازخواهيم 

گشت. 
از همان زمان معتادان دسللته دسته جمع آوري 
و به كمپ هاي مختلف فرستاده مي شدند، حتي 

در ميان اين كارتن خواب هاي معتاد 500 زن نيز 
وجود داشتند كه به كمپ شفق برده شدند. 

اكثر كارتن خواب ها معتاد هستند و در كمپ هاي 
تعريف شللده بايد به هر نحو ممكن اعتيادشان 
را ترك كننللد اما در اين ميان يك سللؤال پيش 
مي آيد كه آيا اعتياد عامل بي خانماني معتادان و 
به خصوص اين زنان است يا بي خانماني آنها را به 
سمت اعتياد كشيده است و مهم تر از اينها براي 

بازگرداندن آنها به اجتماع چه بايد كرد؟
در همين رابطلله و بر اسللاس گفته هاي رئيس 
شللوراي شللهر تهران تا كنون بيللش از ۴ هزار 
كارتن خواب معتاد از بوسللتان هرندي و سطح 
منطقه جمع آوري شللده اسللت، اما اگر سيكل 
موجود بسللته نشللود، دوباره شللاهد بازگشت 

كارتن خواب ها خواهيم بود. 
ج�ان  ب�لاي  متناق�ض  آماره�اي   

تصميم گيري ها
يكي از موضوعاتي كه نشللان از شللناخت پايين 
جامعه نسبت به كارتن خواب ها دارد، آمار هاي 
متناقض اسللت. همانطور كه مسللعودي فربد، 
معاون اجتماعي سازمان بهزيستي معتقد است: 
كارتن خوابي مشكل بسللياري از كشور ها است، 
اما نحوه برخورد با آن مهم است. وي با اشاره به 
اينكه امريكا، اسللتراليا، لندن و. . . گزارش هايي 
در رابطه با تعداد بي خانمان ها يا كارتن خواب ها 
دارند، ادامه داد: »متأسفانه چنين چيزي در ايران 

وجود ندارد.«
فروغ عزيزي، دبير گللروه مطالعات زنان انجمن 
جامعه شناسي ايران نيز در اين رابطه گفت كه آمار 

شهرداري در رابطه با تعداد كارتن خواب ها به علت 
مدل آمار گيري خودش پر از تكرار اسللت و عدد 
بهزيستي هم به شكل ديگري برآورد شده است 
و هيچ كدام دقيق نيسللت. براي مثال بهزيستي 
مي گويد در كل ايران 15 هزار كارتن خواب وجود 
دارد و شهرداري در آماري ديگر مي گويد تعداد 

كارتن خواب هاي تهران 15 هزار نفر است. 
شللايد تنها چيزي كه ميان اين آمار ها مشترك 
است اين باشد كه بين 5 تا 10 درصد اين تعداد را 

زنان تشكيل مي دهند. 
اما دبير گروه علمي تخصصي فقر، رفاه و سياست 
انجمن جامعه شناسللي ايران هللم نظر متفاوت 
ديگري در اين مورد دارد. پيام روشن فكر گفت: 
»در بعضي موارد داشتن آمار هيچ فايده اي ندارد، 
كم يا زياد بودن كارتن خواب ها حق آنها را كم يا 
زياد نمي كند، ما بايد به آنها حق شان را بدهيم.«

 20 درصد كارگران معتادند
ايجاد اشتغال فقط يك كار كوچك براي كمك به 
معتادان براي بازگشت به آغوش خانواده و ورود 
به جامعه است اما نبايد فراموش كنيم كه هرگز 
با سر كار رفتن معتاد نمي توان مطمئن بود كه او 

دوباره به مصرف مواد رو نياورد. 
چندي پيش سللعيد صفاتيان،  رئيس كارگروه 
كاهش تقاضاي اعتياد كميته مسللتقل مبارزه 
با مواد  مخدر مجمع تشللخيص مصلحت نظام با 
تأييد آمار عليرضا جزيني، قائم مقام دبير سللتاد 
مبارزه با مواد  مخدر كه 20درصد كارگران بخش 
صنعت را مصرف كننده انللواع مخدر اعام كرده 
بود، گفت: »3/5 ميليون نفر در جامعه كارگري 

مشغول خدمت رساني هستند كه 20درصد اين 
تعداد به مواد  مخدر معتاد هستند و اين مسئله 
در شللهرها و مناطق صنعتي بيشللتر به چشللم 

مي خورد.« 
بلله گفتلله صفاتيللان، راه چللاره در برنامه هاي 
پيشگيرانه از اعتياد است كه بتوان آن را عملياتي 
كرد نه اينكه فقط روي كاغذ نوشللته شود. وي 
معتقد اسللت توجه ويژه به برنامه پيشگيرانه در 
محيط هاي كارگللري به خصوص در شللهرها و 
مناطق صنعتي بايد براي مسئولان يك ضرورت 
باشد تا بتوان براي رفع آن اقدامي اساسي انجام 
داد، در غيراين صورت تنها ارائه آمار و ارقام در اين 

زمينه فايده اي نخواهد داشت. 
براساس آمارهاي ستاد مبارزه با مواد  مخدر يك 
ميليون و 325هزار نفر مصرف كننده مواد مخدر 
در كشللور زندگي مي كنند كه تاش براي ترك 
آنها نيز هرگز به انللدازه پيش بينللي و انتظار ها 
موفق نبوده است. كارگران بخش عمده توليد را 
برعهده دارند و حاصل كار آنها مي تواند توسللعه 
پايدار را به دنبال داشللته باشللد. 20درصد ابتا 
به اعتياد در محيط هللاي كارگري جلوه ديگري 
از آسلليب هاي اين موضوع اسللت. پايين آمدن 
سن اعتياد در كشور و رسلليدن ميانگين آن به 
زير 30سللال و پايين آمدن ميانگين سن شروع 
مصرف مواد  مخدر به زير 20سللال نشان دهنده 
گسللترش اعتياد بين جوانان اسللت كه نيروي 
فعال و موتور محرك چرخه توليد و صنعت كشور 

محسوب مي شوند. 
 سرمايه ها دود نشوند

به هر حللال گزارش ها نشللان مي دهنللد كه در 
ايران بيشللترين ميزان اعتياد در ميان كارگران 
به خصوص در مشللاغل سللخت، اعتياد به ماده 
مخدر ترياك اسللت و اين قشللر خيلي سللراغ 
روانگردان هايللي همچللون شيشلله نمي روند. 
همچنيللن از حدود يللك ميليللون و 325هزار 
معتادي كه در كشور وجود دارند 60 تا 70درصد 
آنها شاغل هستند و اين آمار به اين معني است 
كه داشتن شغل هم به تنهايي باعث عدم اعتياد 

نمي شود. 
بر اساس اعام بهزيستي استان تهران، در حال 
حاضر بالغ بر 2 هزار و 7۴0 مرد و ۴00 زن معتاد 
در مراكز سازمان بهزيستي تحت درمان هستند 
كه قرار شده معتادان بهبود يافته با تأييد سازمان 
بهزيستي از تسهيات وام اشللتغال به مبلغ 15 
ميليون تومان بهره مند شوند. اين وام با تسهيات 
ويژه و با حداقل كارمزد ۴ درصد خواهد بود كه از 
زمان تشكيل پرونده بين يك تا دو ماه به معتادان 

بهبود يافته پرداخت مي شود. 
 پس بجاسللت حالا كه بودجه اي براي نگهداري 
و آموزش يك حرفه به معتادان تخصيص يافته 
و قرار شده اين افراد پس از بازگشت به جامعه از 
وام هاي كم بهره نيز بهره مند شوند، از ابعاد رواني 
نيز موضوع مورد توجه قرار گيرد تا مبادا اين همه 
سرمايه، خود به دودي تبديل شود كه به چشم 

جامعه برود. 
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70درصد معتادان شاغل هستند و 10درصد كارتن خواب ها را زنان تشكيل مي دهند

 وام 15 ميليوني
 برای معتاد كارتن خواب شغل نمی شود

تلاش دلالان براي پيوند عضو بدن ايراني به توريست ثروتمند 
با وجود كمبود 105 هزار تخت، 10 درصد تخت هاي بيمارستاني به توريسم اختصاص مي يابد

مع�اون درم�ان دانش�گاه علوم بهزيس�تي و 
توانبخش�ي در حال�ي از اختص�اص 10 درصد 
تخت ه�اي بيمارس�تان هاي زيرمجموع�ه 
دانش�گاه عل�وم بهزيس�تي و توانبخش�ي 
به حوزه گردش�گري س�لامت خب�ر مي دهد 
كه طب�ق آم�ار وزارت بهداش�ت ه�م اكنون 
105ه�زار تخ�ت بيمارس�تاني ك�م داري�م. 
پي�ش از اين ني�ز وزي�ر بهداش�ت در واكنش 
به كمب�ود تخت هاي بيمارس�تاني در كش�ور 
گفته ب�ود: » دولت 40 س�ال زم�ان مي خواهد 
ت�ا كمبود تخ�ت بيمارس�تاني را رف�ع كند.«

گردشگري سللامت يا توريسللم درماني يكي از 
انللواع گردشللگري كه هدفللش فقللط تفريح و 
بازديد از اماكن تاريخي و طبيعي باشللد، نيست 
بلكه اينجا پاي بيماري و درمان در ميان اسللت. 
صنعت توريسللم درماني يا گردشللگري سامت 
در بسللياري از كشللورهاي دنيا و حتي برخي از 
كشورهاي منطقه ما مانند تركيه يا امارات وجود 
دارد. ايران هللم با عنايت به پيشللرفت هاي قابل 
ماحظه دانش پزشللكي به لحاظ فني و توانايي 
كادر درمللان ظرفيللت لازم بللراي ورود به بحث 
گردشگري سللامت را دارد؛ صنعتي كه مي تواند 
براي كشورمان ارز آوري خوبي داشته باشد اما اين 
فقط يك روي سكه است. روي ديگر سكه كمبود 
تخت هاي بيمارسللتاني براي هموطنان خودمان 
اسللت. به گفته ايرج حريرچي، قائم مقام وزارت 
بهداشللت 105 هزار تخت بيمارستاني كم داريم 
و از 135 هزار تخت بيمارستاني موجود در كشور 
نيمي فرسللوده اند و به نوسللازي نياز دارند. بنا به 
تأكيد حريرچي سرانه تخت هاي بيمارستاني در 
كشور هاي منطقه سلله تخت براي هزار نفر اعام 
شده است در حالي كه اين تعداد در كشور ما 1/7 
تخت براي هر هزار نفر اسللت. با وجود اين احمد 

كامراني معاون درمان دانشگاه علوم بهزيستي و 
توانبخشللي مي گويد: در صدد هستيم 10 درصد 
تخت هاي اين بيمارسللتان را وارد فاز گردشگري 
سامت كنيم تا گردشگران از خدمات سامت در 

كشور بهره مند شوند. 
بنا به تأكيد وي بيمارسللتان هايي كلله در آنها به 
موضوع گردشگري سامت توجه شده است بايد 
شناسنامه شان در سفارتخانه هاي ايران در سراسر 
جهان ثبت شللود تا قابليت شناسللايي و بررسي 

توسط بيماران را در ساير كشورها داشته باشد. 
 دلالي عضو براي مشتريان خارجي 

اگر بلله سللراغ ضوابللط وزارت بهداشللت براي 
بيمارستان ها و مراكز درماني توريسم پذير برويد 
به جز داشتن گواهينامه هاي قانوني بايد دو سال 
پياپي گواهينامه ارزشلليابي حداقللل درجه يك 
داشته باشللند. همچنين تخت هاي بستري اين 
بيمارستان ها بايد مطابق استانداردهاي بين المللي 

باشد و كادر درمان و پرسللتاري حرفه اي و حتي 
آشللپزخانه مجهز با منو انتخاب غللذا از مواردي 
است كه در صورت رعايت آن بيمارستان مي تواند 
گواهينامه هللاي لازم براي پذيرش گردشللگران 
خارجي را دريافت كند. با وجود اين سللودآوري 
گردشگران سللامت دلال ها را هم در اين حوزه 
فعال كرده؛  دلالاني كه بيماران را از كشللورهاي 
همسللايه و عموماً كشللورهاي عربي بلله عنوان 
توريسم سللامت به كشللور مي آورند اما به جاي 
معرفي به بيمارستان هاي داراي زيرساخت هاي 
مناسب به مراكز درماني درجه 2 و 3 معرفي كرده 
و سللود كاني را از اين دلالي بلله جيب مي زنند. 
خريد و فروش عضو هم يكي ديگر از چالش هايي 
است كه پيش روي گردشگري سامت قرار دارد. 
تجربه تخلفات گسترده اي كه در سال هاي اخير 
در حوزه سامت با همكاري پزشكان و كادر درمان 
با دلالان رخ داده نشان مي دهد حضور گردشگران 

سامت با جيب هاي پر پول مي تواند موجب غفلت 
و جاماندن بيماران ايراني از درمان شللود. نمونه 
چنين ماجرايي سللال گذشللته با مرگ دو بيمار 
عربسللتاني دريافت كننده كليه ايراني رسانه اي 
شد. اين ماجرا موجب شللد تا از هزار عمل پيوند 
غير قانوني در كشور پرده برداشته شود آن هم در 
شرايطي كه 25 هزار بيمار در انتظار پيوند داريم 
و روزي 7 تا 10 نفر از هموطنانمان در فهرسللت 

انتظار دريافت پيوند مي ميرند. 
 بيمار خارجي پولدار به جاي بيمار ايراني فقير

بر اساس قانون، هر عمل پيوند كليه اي كه در ايران 
انجام مي شود بايد با معرفي و تأييد انجمن حمايت 
از بيماران كليوي انجام شللود تللا احتمال دلالي 
و سوءاسللتفاده از كليه هاي اهدايي از بين برود، 
اما رئيس اين انجمن با رو شللدن ماجراي پيوند 
كليه ايراني به دو تبعه عربسللتاني گفت: در سال 
گذشته حدود هزار و 800 عمل پيوند كليه انجام 
شللده اسللت، ولي فقط حدود 800 مورد از آن با 
هماهنگي انجمن انجام شده و بيش از هزار مورد از 
اين عمل ها به صورت غيرقانوني انجام شده است. 
فروش اعضاي بدن ايراني به تبعه خارجي خاف 
قانون اسللت اما زماني كه پاي پول به ميان بيايد 
چه تضميني براي اجراي قانون باقي مي ماند؟ در 
ماجراي پيوند كليه ايراني به بيماران عرب هم پاي 
300 ميليون تومان پول در ميان بود، حتي برخي 
دلالان فكر ممنوعيت قانون پيونللد به اتباع غير 
ايراني را هم كرده اند و سر و ته ماجرا را با مدارك 
شناسايي جعلي به هم مي آورند. اينها نمونه هايي 
از چالش هاي شناخته شللده توريسم درماني در 
كشور ماسللت. پس اگر بناست تا اين بخش فعال 
شود مسئولان بايد همه اين مسائل را هم ببينند 
و بعد اقدام كنند تا هموطنانمان بيش از اين براي 

درمان شان دچار چالش نشوند. 

   معاون اشتغال كميته امداد از تدوين طرح اشتغال خرد مددجويان 
امداد و نيازمندان تحت عنوان »هر استان يك شهر« خبر داد و گفت: 
با انتخاب يك شهر و با ارائه تسهيات، معضل اشتغال در آن به صفر 
مي رسد. محمد اميد در رابطه با طرح »اشتغال خرد مددجويان امداد 
و نيازمندان« كه با همكاري وزارت كشللور براي اشتغال مددجويان 
در شهرهاي كوچك اجرايي مي شود، گفت: با انتخاب طرح هر استان 
يك شهر، الگويي براي ساير شهرستان هاي استان نيز تدوين خواهيم 
كرد. اين طرحي است كه با همكاري وزارت كشللور، وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي و كميته امداد تنظيم شللده و تفاهمنامه آن نيز 

آماده است. 
   رئيس سازمان مدارس غيردولتي گفت: 
مؤسساني كه تمايل به راه اندازي مدارس 
غيردولتي علوم انسللاني و اسامي دارند 
تسهيات ويژه اي دريافت مي كنند. مرضيه 
گرد تأكيد كرد: توجه ويژه به مدارس علوم 
انساني و مدارس اسامي به معني واگذاري 
اين مدارس به بخش غيردولتي نيسللت و 

آموزش و پرورش در تاش اسللت اين دو حللوزه را در مدارس دولتي 
و غيردولتي تقويت كند. واگذاري رشللته علوم انسللاني را به مدارس 
غيردولتي تكذيب مي كنم و اين موضوع كه علوم انساني انحصاري شود 
صحت ندارد و منظور مسئولان وزارت آموزش و پرورش تقويت و توجه 

به علوم انساني بوده است. 
   كتاب تحليللل محتوايي زيارتنامه ها با رويكللرد اخاقي - تربيتي، 
تأليف مجتبي حيدري از سوي حوزه نمايندگي ولي فقيه در امور حج 
و زيارت منتشر شد. هرچند زيارت مرقد مطهر اهل بيت عليهم السام 
با هر كام و بياني صحيح است، اما براي زيارت ايشان، زيارتنامه هاي 
بسياري به دست ما رسيده است كه آكنده از معارف ناب و بلند ديني و 
الهي و منبع بسيار با ارزش اعتقادي، اخاقي و عبادي به حساب مي آيد 
كه در اختيار ما شيعيان قرار دارد و اين نوشتار در تاش براي تحليل 

اين زيارتنامه ها با رويكرد اخاقي - تربيتي است. 
   مديركل دفتر هماهنگي و ساماندهي معاونت جوانان وزارت ورزش 
با اعام خبر تشكيل شش كميسيون تخصصي در حوزه جوانان گفت: 
جلسات ستاد ملي ساماندهي جوانان با رويكرد جديد برگزار مي شود. 
سلليدجواد رضوي افزود: اين شللش كميسلليون تخصصللي در قالب 
كميسيون اوقات فراغت جوانان، كميسيون اشتغال، اقتصاد و مسكن 
جوانان، كميسيون فضاي مجازي و جوانان، كميسيون ازدواج جوانان، 
كميسيون هويت و مشاركت اجتماعي جوانان و كميسيون بين الملل 
جوانان با حضور نمايندگاني از دستگاه هاي تخصصي و صاحبنظران هر 

حوزه تشكيل شده است. 
   مديركل حوزه مديريت عملكرد سازمان بهزيستي كشور با تأكيد بر 
لزوم بازنگري جدي در حوزه رفاه و تأمين اجتماعي، از راه اندازي سامانه 
رضايت سنجي و افكار سنجي بهزيستي در سال ۹5 خبر داد. سيد حسن 
موسوي چلك به مسللئله زنان و كودكان بي سرپرست تحت حمايت 
بهزيستي اشاره كرد و افزود: اين امر يكي از چالش هاي مهم بر سر راه 
سازمان است، چراكه متأسفانه با مسللتمري 53 هزار توماني كه براي 
آنها درنظر گرفته شللده و توجه نكردن دولت به اين مسائل در بودجه 

تصويبي، راهبردي درست براي اينگونه مسائل انجام نمي شود. 

مرثيه اي براي ارتباط صنعت و دانشگاه 
به محض اينكه پي برديم خلأ توسعه صنعت و فناوري در كشور، عدم 
ارتباط صنعت و دانشگاه است، ايجاد اين ارتباط را در دستور كار قرار 
داديم و براي اين پيوند مبارك دفاتر و سازمان ها و اتاق هاي متعددي 
راه اندازي كرديم، به طوري كه در هر دانشللگاه يك بخش مخصوص 
براي اين منظور در نظر گرفته شللد. از همين جا خشت اول يك هدف 
متعالي را كج گذاشتيم. نتيجه اينكه بعد از نزديك 30 سال اين ديوار 
كج بدون اغراق بي هيچ دستاورد قابل دفاعي در حال فروريختن است 
و حتي در برخي دانشگاه ها و مراكز علمي و آموزشي فروريخته است. 
فرهاد گلسللتاني فرد، مدير ارتباط با صنعت وزارت علللوم حدود 10 
روز قبل با اعام خبر تعطيلي بيش از نيمللي از دفاتر ارتباط با صنعت 
دانشگاه ها گزارشي از اين فروپاشي ارائه كرد. هر چند اين مقام مسئول 
ساختار پژوهشي كم رنگ دانشللگاه ها را علت اصلي رقم خوردن اين 
سرنوشت براي دفاتر مزبور خواند، با اين حال نقش درآمدهاي نفتي، 
بي نياز پنداري صنعت از ارتباط با مراكز توليد علم و فناوري و در نهايت 
پايه ريزي نادرسللت ارتباط صنعت و دانشللگاه را نيز نمي توان ناديده 
گرفت. عاوه بر اين بهتر است علت ناپختگي تحليل مسئولان آموزش 
عالي در ناكامي ارتباط صنعت و دانشگاه را به حساب رودربايستي هاي 
مديريتي و بين وزارتخانه اي بگذاريم تا نگاه تك بعدي آنها به يك مسئله 
چند بعدي يا حتي عدم شناخت شان از صورت مسئله فرآيندي مانند 

ارتباط صنعت و دانشگاه. 
صنعت در كشور ما مانند سلسله جبالي است با چند قله و بي نهايت 
دره. به بيان ديگر نفت، فولاد، پتروشيمي، خودروسازي و تا حدودي 
لوازم خانگي و بعللد از آن تعدادي صنايع خرد بلله مثابه قله هاي اين 
رشللته كوهند كه بين آنها جاي خالي طيفي از صنايع ناديده گرفته 
شللده وجود دارد. به جز درآمد نفتي كه وابستگي مان به آن به حدي 
اسللت كه خيال اتمام منابع زيرزميني را نيز در سللر راه نمي دهيم و 
تصوري از اداره كشور بدون پول نفتي نداريم، عدم آينده نگري صنعتي 
و فناورانه در كشور نيز مزيد بر علت شده است. در حال حاضر چشم 
سوم صنعت نابينا است، يعني تصوري از آينده صنايع ندارد و نمي تواند 
خود را در لباس تنها منبع درآمد كشور ببيند. البته انحصاري بودن 
صنايع داخلي و دولتي بودن و تشكيل امپراطوري هاي نهان در آنها 
نيز در اين نقصان نابينايي چشم سوم صنعت ما مؤثر است. همچنين 
اين دلايل صنايع ما را در رفللع و درمان اين نقيصه به صورت افراطي 

بي تفاوت كرده است. 
در عين حال صنايع كوچك تر نيز براي راه افتادن ميان دو تعريف صفر 
و يكي دولتي و خصوصي مانده اند. از طرفي نمي توانند به دولتي بودن 
نزديك شوند زيرا انحصار طلبي صنايع بزرگ ما همه چيز را حتي قوانين 
را در اين بخش براي خللود مي خواهد. از طرف ديگر خصوصي بودن با 
حمايت و امتياز و تسهيات دولتي را به خصوصي بودن صرف ترجيح 
مي دهند. اينها دره هايي هستند كه ايده آل ارتباط صنعت و دانشگاه را 

از سكه انداخته اند و دره هاي عميقي ايجاد كرده اند. 
براي بهبود شرايط موجود با واقع بيني مي توان سراغ گرفتن ماليات 
صنعت از مديريت هاي بينابيني مانند شهرداري ها و حتي خود صنايع 
كرد. به اين صورت كه درآمد كان شللهرداري ها در كانشهرها كه 
بخش قابل توجهي از آن صرف مسائل فرهنگي و ساخت و سازهاي 
شللهري و عمليات صوري و تولد شللركت هاي پيمانكاري مي شود 
صرف راه اندازي صنايع خرد و شكل دهي به طيف صنعت در كشور 
شللود و دره ها را پر كند. در عين حال قوانين حمايتي بخش صنعت 
و توليد مشللروط به بهره مندي از آينده نگري و ارتباط با دانشللگاه 

تدوين شوند. 
شرايط موجود نشللان مي دهد براي دانشللگاه، دنبال سؤالات صنعت 
گشتن شايد به اندازه نوشتن يك پايان نامه زمان و وقت و سرمايه نياز 
باشد. پس اتاق و دفتر و دستك هم كه نباشللد دانشگاه مي تواند خود 
را با صنعت مرتبط كند به شرطي كه طيفي از صنعت در كشور شكل 
گرفته باشد و در صورتي كه صنعت خود بداند كه چه مي خواهد و دنبال 

چيست دانشگاه براي فهم زبان آن نياز به ترجمه ندارد. 

نفیسه ابراهیم زاده انتظام 
بیژن سوراني 

 ريل گذاري در دوران پساتحريم 
براي توسعه حمل و نقل عمومي

 كلانش�هرها و بيشتر ش�هر هاي بزرگ با مش�كل ترافيك و آلودگي 
ه�وا و آلايندگي ناش�ي از تردد وس�ايل نقلي�ه روبه رو هس�تند، به 
گونه اي كه در بيش�تر روز هاي س�ال، تقويم ايام روز هاي ناس�الم را 
به ش�هروندان نش�ان مي ده�د. اجراي طرح ه�اي مقطع�ي و اعمال 
محدوديت تردد از جمله اقداماتي اس�ت كه ب�راي آلودگي هوا انجام 
شده و مي شود و در حقيقت وسايل نقليه موتوري و تردد آنها از منابع 
اصلي آلوده كننده هوا به ش�مار مي رود كه تاكنون به دليل مشكلات 
س�اختاري در حوزه توليد س�وخت و خودرو با آن روب�ه رو بوده ايم. 
تاكنون به هر دليل نه برخورد با خودرو سازان در دستور كار مراكز نظارتي 
قرار گرفته است و نه سوخت توليدي به استاندارد هاي بين المللي نزديك 
شده است. بر اين اسللاس اقدامات صورت گرفته براي كاهش آلودگي هوا 
همچنان بي نتيجه باقي مانده است و حتي به دليل كم كاري و نا كارآمدي 
اقدامات صورت گرفته از سوي دستگاه هاي متولي با افزايش خودرو هاي 
غير استاندارد كه سللوخت آلوده را مصرف مي كنند آلودگي هوا در برخي 

موارد نيز افزايش يافته است. 
همچنين طرح جامع كاهش آلودگي هوا در يك دهه اخير و تكاليف قانوني 
دستگاه هاي متولي در هاله اي از ابهام قرار گرفته است و اين بي توجهي ها 
و زاويه گرفتن از طرح جامع كاهش آلودگي هوا افزايش روز هاي ناسالم را 

در پي داشته است. 
با توجه به لغو تحريم ها در پي اجراي برجام بسياري از كشور هاي صاحبنام 
به قصد توليد خودرو هاي كمپاني هاي خود در كشللور در حال رفت و آمد 

هستند. 
بر اين اساس لازم است دولت از شرايط پسابرجام براي توسعه حمل و نقل 
عمومي استفاده كند تا با تكميل شبكه هاي حمل و نقل عمومي به خصوص 
شبكه ريلي درون شهري و اتوبوسراني گام مؤثري در جهت كاهش آلودگي 
هوا بردارد. بنابراين ضروري است دسترسي به زير ساخت هاي موجود در 
صنعت ريلي و خودرويي فراهم شود و با سرمايه گذاري مناسب با توجه به 
نيازهاي داخلي گام مؤثري در جهت كاستن از آلودگي هوا بر داشته شود. 
بازنگري در نقشه راه در اين مسير مي تواند ضمن كاستن از توليد آلودگي 
و آلايندگي چشللم انداز روشني را پيش روي مسللئولان و صنعت خودرو 

قرار دهد. 
اولويت دادن بلله تكميل شللبكه هاي حمل و نقل عمومي، بومي سللازي 
خودروها و سوخت متناسب با شرايط و اقليم كشللور، پرهيز از كم كاري، 
پاسللخگو بودن در برابر وظايف محوله و حمايت از طرح هاي برتر صنعتي 
در زمينه توليد خودروي مناسب و سوخت پاك مي تواند زمينه تشويق و 

ترغيب شهروندان را به استفاده از شبكه حمل و نقل عمومي فراهم آورد.
 در حقيقت ضروري است در اين شرايط به جا ي به حاشيه كشيدن مسائل 
اصلي در اين حوزه درصدد راهبردي سللاختن اقدامللات برآيند و به جاي 
اولويت دادن به ورود انواع خودرو هاي لوكس و شخصي، وسايل نقليه شبكه 
حمل ونقل عمومي را تأمين و در گام بعدي به زير ساخت توليد وسايل نقليه 
اقدام كنند. اين اولويت راهبردي مي تواند سللبب ساماندهي حمل و نقل 
عمومي شود و كاهش آلودگي هوا را به دنبال داشته باشد. در شرايط حاضر 
كه تمايل كشورها براي حضور در ايران و صنعت خودرو سازي بالا گرفته 
است بايد با تبديل تهديد ها به فرصت ها زمينه توسعه زير ساخت هاي حمل 
ونقل عمومي را فراهم ساخت. با گام برداشتن در اين مسير و ريل گذاري 
مناسب، بسللتر هاي لازم براي توسعه شللبكه حمل ونقل عمومي فراهم 

خواهد شد. 

محمدرضا هاديلو
   گزارش  يك

زهرا چيذري 
   گزارش  ۲

علی خدايی بیجاری

 افزايش بودجه محيط زيست 
بدون ارائه گزارش

يكي از خبرهاي زيست محيطي هفته گذشته كه حالتي سهل و ممتنع 
دارد و همزمان و توأمان، شادي آفرين است و غم فزا، در روز چهارشنبه 
گذشته روي خروجي خبرگزاري ايسللنا قرار گرفت. راوي خبر محمد 
مجابي، معاون حقوقي سللازمان محيط زيسللت بود كه از رشللد ۴0 
درصدي بودجه سازمان محيط زيست خبر داده و گفته بود رشد بودجه 
محيط زيست در سال ۹5 با ۴0 درصد افزايش از متوسط رشد بودجه 
كل كشور بيشتر است و تخصيص اين بودجه در انتظار تأييد مجلس 

شوراي اسامي است. 
گرچه چنين خبري كه حاكي از بهبود اوضاع مالي سازمان محرومي 
چون سازمان محيط زيست باشد، خبري خوشحال كننده و شادي آفرين 
اسللت اما با خواندن چنين خبري معادله اي پارادوكسلليكال در ذهن 
شكل مي گيرد و سللؤالاتي به ذهن متبادر مي شللود با چنين محوري 
كه آيا تخصيص چنين بودجه اي صرف رتق و فتق امور در اين سازمان 
بحران زده خواهد شد؟ و آيا افزايش۴0 درصدي بودجه به لحاظ رفاهي 
دردي از دردهاي بي شمار پرسنل خدوم سازمان محيط زيست را درمان 
خواهد كرد؟ پرسنلي كه تنها عشق خدمت به اين آب و خاك و صيانت 
از مواهب و منابع ملي كشور، آنان را به ادامه راه فرا مي خواند و انگيزه اي 

مي شود كه هر بي مهري و نامايمتي را بر خود هموار سازند!
با اين حال موارد متناقضي كه در سللايه خبر افزايش بودجه سازمان 
محيط زيست سللبب ايجاد پارادوكس ياد شده، مي شود به روشني در 
دو تجمع اعتراضي )در روزهاي 22 ارديبهشت و ۴آبان ۹۴( كاركنان 
سازمان محيط زيست در مقابل ساختمان پرديسان جلوه گر است. لذا با 
رجوع به درد دل كاركنان معترض درمي يابيم كه در ميان شكواييه هايي 
كه آنها به رسانه ها منعكس كرده اند، بخش اعظم شكايت ها مربوط به 
اوضاع اسفبار مالي اين سازمان است كه در نتيجه سوء مديريت و اهتمام 
به فعاليت سياسي مسئولان ارشد اين سازمان و همچنين بي اعتنايي 

نسبت به مرتفع نمودن مشكات مالي كاركنان پديد آمده است!
با اين اوصاف استناد به برخي اظهارات و شللكايا تي كه در خبرگزاري 
فارس منعكس و موجود است و منحصراً مربوط به سوء مديريت در بخش 

مالي و تبعيض در پرداخت ها مي شود، خالي از لطف نخواهد بود. 
در اين خصوص برخي از كاركنان معترض شللده بودند كه 35 درصد 
افزايش حقوق در احكام آنها ثبت شده است اما در پرداختي ها اعمال 
نمي شود. عده اي ديگر معتقد بودند كه آمارهاي محيط زيست مبني 
بر كنترل آلودگي هوا و ريزگردها پوچ است و بودجه هايي كه بايد براي 
كارهاي پژوهشللي صرف شللود به صورت صوري به دانشللگاه ها داده 
مي شللود و در زمينه هاي ديگر مانند خريد خودرو صرف مي شود. اين 
در حالي است كه يكي از كارمندان معترض با ارائه مدارك و شواهد از 
احكام استخدامي هم رتبه هايش در سازمان دولتي ديگر به خبرنگار 
فارس گفت كه حقوق كارمندان محيط زيست كمتر شده و اعتراض ما 
براي اين نيست كه حقوق ما را زياد كنند، بلكه مي خواهيم وضعيت مان 
به همان چند سللال قبل برگردد. كارمند ديگري به فارس گفته است 
كه چرا مديران بايد در پايان سللال 8 ميليون تومللان پاداش بگيرند و 
كارمندان حداكثر يك ميليون تومان! همچنين چند نفر ديگر معترض 
بودند كه مسئولان سللازمان مجوز اسللتخدام غير قانوني 2۴0 نفر را 
گرفته اند تا بتوانند تيم هاي سياسي خود را وارد سازمان كنند! تعبيه 
در هاي هوشمند در اين سازمان يكي ديگر از گايه ها بود كه به گفته 
كارمندان هركدام 10ميليون تومان قيمت دارد! اين در حالي است كه 
قاطبه كارمندان معتقدند كه بودجه اين سللازمان صرف فعاليت هاي 
سياسي مي شود. بنابراين اين سؤال مطرح مي شود كه آيا نياز نيست 
كه سازمان محيط زيست گزارشي كامل، مستند و دقيق از هزينه كرد 

خود، در پايان سال ارائه نمايد؟


